
Vážení obyvatelé  
a návštěvníci Zdíkovska.  
 

Babí léto letos dorazilo na Šumavu se 
zpožděním, ale „Zaplať Pán Bůh“, že při-
šlo. Ještě v září to vypadalo, že si „Paní 
Zima“ pospíší, nicméně počasí v říjnu  
a v úvodu listopadu bylo ve znamení  
krásného barevného podzimu a milovníci 
fotografie jistě zaplesali. 

Zato volby do obecních zastupitelstev 
byly vyhlášeny téměř o měsíc dříve než  
v roce 2018. Proběhly 23.–24. 9. 2022. 
Účast ve volbách byla letos o 10 % nižší 
(48,27 %, 8 586 platných hlasů) než  
v roce 2018 (58,44 %, 10 344 platných 
hlasů). O přízeň voličů se ucházelo 60 
kandidátů ze 4 volebních uskupení,  
z nichž voliči vybrali 15 zastupitelů. Jejich 
jména a funkce naleznete uvnitř čísla. 
Kompletní výsledky voleb naleznete na: 
https://www.volby.cz/pls/kv2022/kv1111?
xjazyk=CZ&xid=1&xdz=1&xnumnuts=3
105&xobec=550728&xstat=0&xvyber=0. 

Rád bych touto cestou poděkoval 
všem voličům a samozřejmě hlavně voli-
čům, kteří podpořili svým hlasem SNK 
Zdíkovska. Volební výsledek je pro naše 
sdružení, kde jsem byl lídrem, obrovským 
úspěchem. Občané nám vyjádřili sympatie 
a zhodnotili naši práci v uplynulých čtyřech 
letech. Většinové zastoupení v zastupitels-
tvu bereme zároveň s hlubokou pokorou, 
neboť to znamená, že musíme naši obec 
zvelebovat ještě více tak, aby se v ní žilo 
dobře. Je to signál, abychom tvrdě praco-
vali na dalším rozvoji Zdíkova. K tomu je 
třeba znát názory občanů, nevyhýbat se  
diskuzi a komunikovat. Občany bych chtěl 
zároveň vyzvat, aby více navštěvovali  
veřejná jednání zastupitelstva a nebáli se 
vyjádřit svůj názor. 

Rok 2023 přináší další volby. Čeká nás 
volba prezidenta ČR. Volby proběhnou ve 
dvou kolech – 13.–14. 1. a 27.–28. 1. 2022. 
Obecní úřad však již od listopadu čekají 
úkony, které s sebou každé volby nesou 
(stanovit minimální počet členů okrskové 
volební komise, zveřejnění informace  

o počtu a sídlech volebních okrsků, jme-
novat zapisovatele, svolat první zasedání 
okrskových volebních komisí). 

Dne 11. listopadu jsme si připomněli 
Den válečných veteránů. V jedenáct hodin 
jedenáctého dne jedenáctého měsíce roku 
1918 vstoupilo v platnost příměří pode-
psané válčícími stranami ve francouzském 
Compiégne, kterým byly ukončeny boje 
první světové války, tehdy nazývané 
Velké. Ačkoli se ještě nejednalo o sku-
tečný mír, pro tehdejší válečnou generaci 
se jednalo o jeden z nejkrásnějších dnů je-
jich životů. Od dvacátých let XX. století 
se symbolem vzpomínky na válečné oběti 
staly květy vlčích máků, které rostly na 
hrobech pohřbených vojáků. Den válečných 
veteránů je významným dnem a všichni 
bychom si ho měli  připomínat. Snad  
v každém městě a vesnici stojí památník 
obětí Velké války. V době budování těchto 
památníků jistě nikdo netušil, že do dva-
ceti let bude svět čelit dalšímu, ještě váž-
nějšímu válečnému konfliktu – II. světové 
válce. Važme si dnů míru a vzpomínejme 
na ty, kteří pro mír obětovali svůj život.  

Na zářijovém jednání zastupitelstva 
schválili zastupitelé zapojení obce a školy 
do dotačního programu jihočeského kraje 
„My v tom Jihočechy nenecháme“. Tento 
program nabízí podporu seniorům a rodi-
čům pečující o děti do 3, resp. do 8 let. Se-
nioři mohou získat jednorázovou podporu 
3–4 tisíce korun, rodiče dětí 4 000 Kč.  
Rodiny podporuje ze 100 % kraj, seniory 
50 % kraj a 50 % obec. Žadatel o dotaci si 
musí podat žádost a splnit kritéria. Po-
drobnější informace najdete na stránkách 
obce či Jihočeského kraje www.myvtom-
jihocechynenechame.cz. Obec se snaží  
v této náročné době pomoci těm, kteří to 
potřebují nejvíce. 

Vážení, dovolte mi jménem všech  
zaměstnanců obce Zdíkov popřát všem 
lidem krásnou adventní dobu, poklidné 
Vánoce, pevné zdraví a úspěšný vstup do 
nového roku. 

Mgr. Roman Šebánek,  
starosta obce 
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      Mgr. Roman Šebánek                           starosta                                                                                              
      Iva Loziášová                                    místostarosta                                                                                         
      Martina Karvanová                                radní                              RADA OBCE                                           
      Roman Bartůšek                                     radní                                                                                                
      Silvestr Schwarz                                      radní                                                                                                
      Lucie Babíčková                                zastupitelka                                                                                          
      Vendula Kabíčková                           zastupitelka                                                                                          
      Hana Zádková                                   zastupitelka                                                                 ZASTUPITELSTVO OBCE  
      Viktor Staněk                                       zastupitel                                                                                            
      Michal Vondráček                               zastupitel                                                                                            
      Bc. Michal Štoural                               zastupitel                                                                                            
      Vilém Klapsia                                       zastupitel                                                                                            
      Jiří Schinzel                                          zastupitel                                                                                            
      Jiří Krtouš                                            zastupitel                                                                                            
      Mgr. Zdeněk Kantořík                        zastupitel                                                                                            

 
Finanční výbor: Mgr. Zdeněk Kantořík – předseda, Danuše Nová – člen, Radek Střeleček – člen  
Kontrolní výbor: Lucie Babíčková – předseda, Jiří Schinzel – člen, Vladimír Závora – člen  

  Orgány obce vzešlé z ustavujícího zasedání zastupitelstva 
  obce Zdíkov dne 20. 10. 2022

V současné době byly dokončeny základní práce na stavbě kapličky. Je  
hotová vnější konstrukce včetně opláštění, oken a dveří, kompletně je též  
zhotovena střecha včetně zvoničky a kovaného kříže. Chtěl bych tímto poděkovat 
všem řemeslníkům za precizní provedení všech prací a velkou vstřícnost při  
dodržování dohodnutých termínů. Již nyní se setkáváme s velmi pozitivním  
hodnocením celé stavby od četných turistů, kteří kolem kapličky procházejí. 

Bohužel nás zaskočilo vysoké navýšení nákladů proti původnímu rozpočtu,  
způsobené prudkým zdražováním všech stavebních materiálů a stavebních prací. 
O to více si ceníme všech darů od četných sponzorů, kteří dosud na stavbu  
kapličky přispěli.  
Dosavadní výdaje:  

zednické práce a podlaha – 40 tis. Kč,   
konstrukce včetně modřínového dřeva – 176 tis. Kč,   
práce na opláštění – 56 tis. Kč,   
střecha – 135 tis. Kč. 

Přibližně stejná částka byla od sponzorů dosud vybrána.  
Ještě nás čekají práce na obložení vnitřních stěn kaple, zhotovení vnitřního  

vybavení, dokončení venkovní úpravy terénu kamennou dlažbou a závěrem  
i obnova studánky. Odhadované náklady včetně dosud neuhrazených faktur jsou 
ještě 100 tis. Kč. 

Prosíme proto ještě jednou případné dárce o jakýkoliv finanční příspěvek na 
úspěšné dokončení celé akce – na účet Obecního úřadu ve Zdíkově: 
č. ú. 661626369/0800, pod variabilním symbolem 23213326, do poznámky 
jméno dárce a účel. 

Všem dárcům děkujeme. 
Ing. Vladimír Krtouš 

  Rekonstrukce volyňské kapličky u Branišova
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V neděli 11. 9. 2022 proběhla tradiční 
Lizovská pouť. Ta byla zahájena v 10.00 
hodin mší svatou, kterou sloužil kněz  
Vavřinec Skýpala. Poté bylo pro všechny 
zúčastněné opět připraveno občerstvení, 
které zajistili organizátoři (kluci a holky 
ze Zábroda a jejich rodiny a kamarádi). 
Podával se zábrodský přírodní řízek  
s bramborovým salátem, domácí klobásky 
z udírny a samozřejmě nechyběl ani velký 
výběr zákusků a koláčků. O příjemnou 
atmosféru se, jak jinak, postarali naši  
harmonikáři, pan Gajer z Vimperka, Pája 
Chodora ml. a Míra Jaček, které svým 
zpěvem doprovodila Marcela Babíčková. 

Pouť proběhla v příjemné atmosféře 
a tímto děkujeme všem lidem, kteří pouť 

navštívili a prožili tak s námi opravdu nád-
herný den. Není nad to, když se lidé po 
roce sejdou s přáteli, na chvíli se zastaví 
od každodenního shonu, popovídají si,  
zazpívají a zavzpomínají. Vážíme si toho, 
že právě na Lizu se s vámi můžeme sejít  
v tak hojném počtu.  

Děkujeme všem lidem, kteří se během 
roku starají o udržování okolí kapličky, 
muzikantům, obci Zdíkov, organizátorům 
a hlavně vám, návštěvníkům. 

Celý výtěžek z Lizovské pouti bude 
opět věnován obci Zdíkov na zvelebení 
okolí Lizovské kapličky. 

Dále si dovolujeme z celého srdce po-
děkovat panu Václavu Martínkovi ze Zá-
broda. Zcela zdarma zrestauroval korunu 

panenky Marie, která je zavěšena u stropu 
uvnitř kapličky. Koruna byla v dezolátním 
stavu, rozpadlá na mnoho kousků. Nikdy 
bychom nevěřili, že se ještě vůbec dá ko-
runa „opravit“. Ale díky šikovným rukám 
našeho Václava se doslova stal „zázrak“. 
Václave, děkujeme ti a velice si vážíme 
tvé dobročinné pomoci. 

Za rok se na vás znovu těší organizá-
toři letošní pouti: Pavel Medek, Jindřich 
Vítovec, Ondřej Kovář, Roman Bartůšek, 
Pavel Chodora, Jiří Randák, Vojtěch Ples-
ník, Vojtěch Hettner, Michal Vondráček, 
Ladislav Bánom, Jana Randáková, Iva  
Loziášová a Bohoušek Kornoušek. 

za organizační výbor „Zábroďáků“  
Iva Loziášová

  Lizovská pouť

Na letošní rok  2022 naplánovala obec Zdíkov několik stavebních akcí, které jsou touto dobou ve většině případů již dokončené 
a rádi bychom tedy v této době očekávání Vánoc a roku nového, zrekapitulovali rok současný. Na stavební akce pro rok 2022 se 
nám podařilo získat z dotačních programů evropských, národních i krajských celkem 6.169.000,- Kč.  
Konkrétně se jednalo o tyto akce: 
 

                                                                                           Celkové náklady            Získaná dotace            Spoluúčast obce 
Rekonstrukce lesní cesty Lesní chalupy                              2.020.000,-                     1.810.000,-                      210.000,- 
Vybudování víceúčelového hřiště Zdíkov                           3.260.000,-                     1.961.000,-                     1.299.000,- 
Oprava místní komunikace Putkov                                     3.267.000,-                     1.500.000,-                     1.767.000,- 
Výměna vodovodu u řadových domů Zdíkov                      816.000,-                        400.000,-                        416.000,- 
Zasedací místnost v domě služeb                                          261.000,-                        210.000,-                         51.000,- 
Vrbová stavba u MŠ Zdíkov                                                   65.000,-                          39.000,-                          26.000,- 
Výměna oken v budově OÚ Zdíkov                                      498.000,-                        249.000,-                        249.000,- 
Celkem                                                                                  10.187.000,-                    6.169.000,-                     4.018.000,- 

 
Dále byly provedeny čistě z rozpočtu obce Zdíkov akce: 

                                                                                                                                  Celkové náklady  
Oprava místní komunikace Lesní chalupy                                                                  447.000,- 
Rekonstrukce lávky ostrov Zdíkov                                                                              266.000,- 
Rekonstrukce bytu ve zdravotním středisku                                                              593.000,- 
Rekonstrukce studnice Putkov náves                                                                            96.000,- 
Rekonstrukce bytu Putkov č.p. 41                                                                                400.000,- 
Rekonstrukce pohostinství Putkov č.p. 41                                                                   133.000,- 
Celkem                                                                                                                           1.935.000,- 

 
V tuto chvíli ještě finišuje rekonstrukce místních komunikací v osadě Zdíkovec, kde je již položen nový asfaltový koberec  

v ulicích z návsi směrem k bývalému areálu JZD a v prudké uličce od bývalého pohostinství na hlavní silnici, a chystá se rekonstrukce 
samotné návsi, kde bychom rádi ještě v letošním roce obnovili kamenný žlab, který vede od kostela až k hlavní silnici. V příštím 
roce bychom chtěli pokračovat v rekonstrukci návsi Zdíkovce v souladu s realizovanou studií obnovy návsi, kterou vypracoval Arch. 
Jakub Nepustil a jeho tým.  

V Račově byla zahájena rekonstrukce komunikace od hlavní silnice k č.p.1, která bude však dokončena až příští rok. Rovněž 
máme připravený projekt na rekonstrukci parkoviště před obchodním domem ve Zdíkově, které chceme rovněž realizovat v příštím 
roce 2022. 

připravil Jakub Urban a Ing. Jana Labaštová

  Stavební akce ve Zdíkově v roce 2022
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  Strašidelný ostrov  

K magickému datu 9. 9. letošního roku jsme na Obecním úřadě ve Zdíkově přivítali nové občánky. Někteří rodiče již k nám 
cestu znají, neboť jsme již v minulosti vítali jejich starší ratolesti. O to šťastnější jsme, když k nám do obřadní síně zavítají podruhé 
či potřetí. Tentokráte byli v přesile kluci vůči holčičkám – tři ku dvěma. 

Přejeme dětem i rodičům hodně zdraví, štěstí a spokojenosti a rodičům trpělivost a radost z pokroku jejich dětiček. 
Ivana Caisová 

  Vítání občánků 

Zleva: Kryštof Hladík, Vilém Špika, Evženie Hadová Zleva: Václav Štěpánek, Emma Randáková   

  Z knihovny
Z nabídky knih pro děti: 
n Hynek Klimek: Veverčák a Bosonožka na Šumavě (pohádkové putování veverčáka a jeho kamarádky tentokrát po Šumavě) 
n Martina Drijverová: Holky a kluci pořád zlobí (pro děti od 6 let) 
n Petra Johansson: Emma a trollí sen (humorný příběh o tom, že opravdové přátelství nezná hranic a nedá se ničím nahradit) 
n Evelína Koubová: Honem, ať už jedem! (humorný příběh pro čtenáře od 7 let) 
n Kiera Cassová: Selekce (první díl romantické série pro dívky)  

Knihy pro dospělé čtenáře: 
n Evžen Boček: Aristokratka pod palbou lásky (poslední díl humoristické "ságy" o aristokratce) 
n Jana Poncarová: Herečka: múza první republiky (román inspirovaný životem prvorepublikové herečky Jarmily Horákové) 
n Jaromír Jindra: Karel IV.: stíny minulosti (historický román, další pokračování Lucemburské ságy) 
n Juraj Červenák: Pro hrst dukátů (historická detektivka) 
n Stanislav Motl: Kudy kráčela smrt (13 příběhů o lidské velikosti i malosti z historie Evropy i zemí Koruny české)  

Přeji všem čtenářům Zdíkovska a jejich nejbližším pokojný čas adventní, příjemné prožití vánočních svátků  
a do nového roku hodně štěstí, spokojenosti, lásky a především pevné zdraví! 

                                     Magdalena Kubišová 
 
 

Dne 5. 11. uspořádala Kulturní komise (KK) Zdíkov akci „Strašidelný ostrov“ jako malou 
dětskou oslavu Halloweenu. I za podzimního počasí dorazilo přes 60 dětí v krásných  
kostýmech a s nimi i jejich odvážní rodiče, kteří se svých malých strašidel ani malinko  
nebáli. Sladkosti a malé ceny si odneslo každé malé strašidýlko, které se zúčastnilo her a 
soutěží, nebo například strašidelného řádění na parketě při zvuku nejhrůzostrašnější hudby. 
A naše malá zdíkovská strašidla nám dokázala, že jejich tanečnímu umu, my vysloužilá 
strašidla můžeme jen stěží konkurovat.  

Tímto vám za KK Zdíkov velice děkujeme za účast a zábavu.   
za kulturní komisi, Kateřina Mrázová a Ivana Hendrychová 
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Vážené čtenářky a čtenáři, 
čas utíká jako voda a je tady opět září 

a námi tak toužebně očekávaný zájezd pro 
nás seniory. Tentokrát  padla volba na 
městečko Klatovy. Jako každým rokem 
byl zájezd brzy vyprodán. V úterý 6. září, 
za překrásného počasí, jsme vyjeli. 

Cesta příjemně ubíhala a po malé pře-
stávce na čerpací stanici jsme dorazili do 
cíle. Naše první zastavení byla prohlídka 
katakomb pod jezuitským kostelem  
Neposkvrněného početí Panny Marie  
a svatého Ignáce. Staly se pohřebištěm 
členů jezuitského řádu a jeho dobrodinců 
z řad místní šlechty, měšťanů a vojska. 
Důmyslný ventilační systém se podílel na 
přirozené mumifikaci těl. Paní průvod-
kyně nám podala výklad a zodpověděla  
i naše četné dotazy.  
    Poté jsme se přesunuli do nádherného 
kostela Narození Panny Marie. Zde nás 
zaujal obraz Panny Marie Klatovské, který 
8. července roku 1685 ronil krvavý pot. 
Poté, co církev tento jev oficiálně uznala 
za zázrak, staly se Klatovy oblíbeným  
a známým poutním místem, do něhož 
proudily tisíce poutníků nejen z Čech, ale 
i ze sousedního Bavorska. 
     Sluníčko krásně hřálo a kdo chtěl, mohl 
navštívit Černou věž. Na ochoz vede 226 
schodů a je odtud krásný pohled nejen na 
město, ale i na překrásné panorama Šu-
mavy. 

Pak následoval rozchod. Kdo chtěl,  
mohl si posedět v některé kavárně a dát si 

kávu nebo si něco zakoupit v některém 
obchodě. A pomalu se blížila doba oběda. 
Příjemná rodinná restaurace kousek od  
náměstí nás překvapila výběrem ze dvou 
jídel. Všichni jsme si pochvalovali, jak vý-
borné jídlo, tak i milou obsluhu. Ani se 
nám odsud nechtělo odcházet. 

Část nás se vydala do Pavilonu skla. 
Obdivovali jsme tuto křehkou krásu, kde 
je ve stálé expozici více než 600 skel  
z produkce nejslavnější české sklářské 
firmy Lötz z Klášterského mlýna na Šu-
mavě. Stálou expozici tvoří část jedné  
z největších soukromých evropských sbírek 
českého skla. 

Čas rychle plynul a nás čekala prohlídka 
barokní lékárny ''U Bílého jednorožce''. Je 
jednou z mála památek tohoto druhu  
v Evropě. Podává věrný obraz práce apaty-
káře lékárny z 18. století. Jsou zde k vidění 
zbytky původních léčiv, starých lékáren-
ských nástrojů i léčebných metod a jsou 
zde i různé kuriózní ingredience. Například 
v lihu naložení různí cizopasníci a dokon-
ce i živé pijavice. 

A to už unaveni horkem jsme zamířili 
do nejbližší cukrárny a osvěžili se zmrzli-
nou a ledovou kávou. Někteří se posilnili 
i dortíkem. Veselá nálada nás neopustila. 

Den rychle utekl a byl čas vydat se  
k domovu. Po celou dobu se o nás opět 
staraly dvě Ivanky, paní Caisová a paní 
Loziášová. Osobně jim chci poděkovat  
za krásný kulturní zážitek. A samozřejmě 
uznání a poděkování patří i Obecnímu 

úřadu Zdíkov, který se o nás seniory stará 
a snaží se nám zpříjemnit život. 

Všichni jsme se pobavili a určitě každý 
si ze zájezdu odnesl nějaký zážitek. A opět 
jsme se dozvěděli něco nového. Doufáme, 
že příští rok na obecním úřadě zase nějaké 
povyražení pro nás seniory vymyslí. Už 
teď se těšíme! 

 Jitka Hackl 

   Zájezd pro seniory
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Na Zdíkovsku, stejně jako jinde v naší zemi, máme spousty drobných staveb, které nám zanechali naši předkové. Osada Hodonín 
je v tomto duchu specifická. V malebná vesničce mezi Zdíkovcem a Benešovou Horou můžeme najít spousty drobných zajímavostí 
– roubená stavení, pomník padlým, památnou lípu a několik křížů. Místní obyvatelé jsou na kulturní dědictví předků velmi hrdí,  
a proto též iniciovali opravu zvoničky a kříže, které jsou v blízkosti již zmíněné památné lípy. 

V neděli 25. září proběhlo žehnání kříže, který byl předky umístěn mezi dvě lípy. Na kamenném soklu je datum 1838. Kříž byl 
poškozený, zlomený a síla kořenů stromů ho vyklonila z osy. Sošku Ježíše Krista, který z kříže upadl, opatrovala pečlivě paní Květa 
Švarcová. Díky iniciativě spolku Horní Králováci, jmenovitě panu Josefu Sovovi 
a Ing. Ivanu Vokáčovi a za vydatného přispění zaměstnanců obce Zdíkov, byl 
kříž zrestaurován a narovnán. V souvislosti s křížem byla opravena i dřevěná 
zvonička, která stojí v blízkosti. Byla vyměněna střešní krytina, očištěn zvon  
a dřevěné části natřeny. Poděkování patří Jakubu Voldřichovi a Jirkovi Horej-
šovi, šikovným truhlářům z Kůsova. 

Slavnostního žehnání se zúčastnilo kromě tří desítek lidí i několik význam-
ných hostů. Kříži požehnal pan farář Jaromír Stehlík z farnosti Vimperk. Pozvání 
přijal pan farář Ing. Petr Koutský ze Strašína, fotograf Jan Kavale z časopisu 
Vítaný host (Hodonínu bude věnována celá strana v zimním čísle), pan Stanislav 
Schneedorf z Volar, který se věnuje sakrálním památkám na Šumavě a je  
autorem knihy „Příběhy šumavských křížků“, dále pak samozřejmě zástupci 
spolku Horní Králováci, hejtman pan Josef Sova a vícehejtman Ing. Ivan Vokáč. 
Obec Zdíkov zastupoval starosta, místostarostka Iva Loziášová a radní Martina 
Karvanová. Úvodní slovo přednesl starosta obce Zdíkov, Mgr. Roman Šebánek, 
který připomenul důležitost udržování tradic a zachovávání kulturního dědictví 
a poděkoval všem, kteří se na opravě podíleli. Někteří z vyjmenovaných hostí 
položili na závěr piety ke kříži zapálenou svíčku. 

Pak už přišel čas na drobné sladké občerstvení, který zajistila Pavla  
Urbanová z Masákovy Lhoty a paní Zezulová z Hodonína. Nikomu nakonec  
nevadilo, že žehnání provázel drobný deštík. 

Mgr. Roman Šebánek 

  Oprava křížku a zvoničky v Hodoníně

inzerce
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Již od útlého věku zkoumají svět kolem 
sebe, který je pro ně nekonečným prosto-
rem. Je velmi důležité jim v tom nebránit  
a jejich přirozenou zvídavost podporovat. 
Největším lákadlem je možnost si věci  
vyzkoušet, osahat, prozkoumat, pozorovat 
či ochutnat... Toto vše jim přináší pocit 
uspokojení a radosti. Vše, co se děti naučí 
touto cestou, se jim lépe zapamatuje. Před-
kládáním zajímavých témat a aktivit se  
podněcuje v dětech touha po samostatném 
poznávání, jsou naladěné k rozmanitým  
činnostem a vše dělají s chutí. 

V naší mateřské škole se snažíme dětem 
nabízet nepřeberné množství zajímavých 
aktivit, které jsou přiměřené věku a podpo-
rují jejich rozvoj ve všech oblastech. 

Mimo činností v rámci našeho výchovně 
vzdělávacího procesu nabízíme i tzv.  
nadstandartní aktivity neboli kroužky. 
Naše mateřská škola nabízí většinu těchto 
činností až v rámci předškolní třídy, kdy 
jsou na ně děti lépe připravené a vydrží se 
soustředit již delší dobu. Patří sem: výtvarné 
tvoření, hudebně-dramatické chvilky,  
logopedické chvilky, polytechnika („Lesní 

školka“), angličtina a „Cvičení rodičů  
s dětmi“, které mohou navštěvovat děti  
od 3 let. 

Všechny tyto aktivity jsou nabízeny  
v rámci docházky do školky v odpoledních 
hodinách, jen cvičení „Rodiče a děti“ je 
vždy v pondělí od 15:30 hodin. 

Čím více toho dětem nabídneme a ne-
cháme je samostatně se projevovat, tím více 
budou mít chuť poznávat a nenásilnou  
formou získávat pozitivní vztah k učení, 
které je pro ně poté hrou. 

Mgr. Jana Rysová 

Cvičení „Rodiče a děti“ 
 

Pohyb je život, a pokud je pohyb spojený s hrou, přináší radostný pocit uvolnění. Toto je hlavním cílem cvičení rodičů  
a dětí, které se nám daří po dvouleté pauze obnovit. Pro děti je cvičení přínosné zejména tím, že se naučí vnímat své tělo, 
budou s ním umět pracovat a oblíbí si pohyb. Oběma, rodičům i dětem, pak přinese vzájemné sblížení při společných  
zážitcích, což je pro obě strany nejcennější odměnou. Děti mají možnost vyzkoušet si pohyb s různým náčiním a nářadím. 
Nenásilně si tak zvyšují rozsah pohybu, hbitost, obratnost, postřeh a pohybovou koordinaci. Při společném cvičení se utvářejí 
i správné charakterové vlastnosti, učí se ohleduplnosti a toleranci k ostatním, zdokonalují se v překonávání překážek  
a vlastního strachu.  

Chtěla bych tímto poděkovat všem rodičům, kteří se podílí na obnově tradice zdíkovského cvičení rodičů s dětmi  
a povzbudit ostatní, kteří váhají: „Přijďte mezi nás radostně strávit čas.“ 

Mgr. Alena Vítovcová 

  Děti jsou malí objevitelé, průzkumníci, tvůrci...  

Vážení čtenáři Zdíkovska, 
rád bych Vám v následujících řádcích 

přiblížil alespoň některé aktivity, které jsme 
realizovali v období od září nového škol-
ního roku. 

První školní den jsme přivítali 18 no-
vých žáčků – prvňáčků. Pod vedením třídní 
učitelky H. Klímové zvládají adaptaci na 
nové prostředí a dělají první krůčky v nej-
různějších oblastech školního vzdělávání. 
Žáci většiny tříd prvního stupně jezdí každý 
týden do plaveckého bazénu v Prachaticích, 
druhostupňoví žáci zase na zimní stadion ve 
Vimperku na hodiny bruslení. Díky Obci 
Zdíkov využíváme při hodinách tělesné  
výchovy nové multifunkční hřiště, vycho-
vatelé tří oddělení školní družiny připravují 
pro své svěřence množství zajímavých čin-
ností jak v budově školy, tak ve venkovním 
prostředí – sportovní olympiádu, aktivity na 
dopravním hřišti i podzimní tvoření. Naši 
mladí divadelníci potěšili sehranou pohád-
kou žáky školy, poté i děti z „mateřinky“  

a své umělecké nadání předvedli také např. 
dětem ve Vimperku, v Lenoře, na Stachách. 
Vedoucí zájmového útvaru M. Vacíková při-
hlásila mladé herce na víkendové divadelní 
dílny do Jindřichova Hradce. Profesionální 
herecké výkony mohli poté spolu s většinou 
žáků školy obdivovat v Písku, kde navštívili 
místní divadlo a zhlédli dílo „Balada pro 
banditu“. Pro žáky 8. třídy připravila třídní 
učitelka M. Šípová několikadenní, kolektiv 
utužující, pobyt na šumavském Churáňově, 
čtvrťáci a páťáci se pod vedením H. Šebán-
kové, I. Jačková a Z. Pešlové zdokonalovali 
na vimperském dopravním hřišti ve svých 
praktických dovednostech a také teoretic-
kých znalostech dopravních předpisů.  

Výchovná poradkyně P. Hujdová při-
pravila další besedy – např. v rámci projektu 
„Den pro školu“ přichází představit žákům 
své zajímavé profese pozvaní hosté. O jed-
notlivých akcích průběžně informujeme na 
webových stránkách a také facebookovém 
profilu školy. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

pokračování na další straně 

  Aktivity v naší základní škole v novém školním roce 
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pokračování ze strany 8  
     V těchto dnech připravujeme vystoupení 
žáků na první adventní neděli, využijeme 
projektového financování na výjezd do  
partnerské školy v Hohenau a na adventní 
trhy do Pasova. 

Od začátku školního roku vzděláváme 
podle nového školního vzdělávacího pro-
gramu. Částečně se změnila náplň jednotli-
vých předmětů, posílena byla výuka 
informatiky, která je od září vyučována od 
4. do 9. ročníku, v říjnu proběhla volba zá-
stupců z řad pedagogů a rodičů žáků do 
nové školské rady, do 31. 10. využila řada 
rodičů možnost podat na ředitelství školy 
žádost o příspěvek na úhradu např. strav-
ného a školného v rámci projetu „My v tom 
Jihočechy nenecháme“. 

V oblasti vlastního prostředí školy  
a technického zázemí podnikáme kroky  
i v průběhu školního roku. Kompletně je 
objednán nový nábytek a některé počíta-
čové komponenty do učebny informatiky,  
v průběhu prosince by měly být dodány 
nové lavice, židle a další potřebné doplňky 
do učebny hudební výchovy.  

V těchto dnech začíná významná  
rekonstrukce venkovního plynového  
zařízení v místě plynových nádrží a přede-
hřevu, na hlavní prázdniny je plánována 
velmi rozsáhlá modernizace rozvodů  
užitkové a topné vody – výměna hlavního 
vedení z prostoru kotelny do hlavního pa-
vilonu a obnova všech „stoupaček“  
v hlavní budově. Další fáze modernizace 
prostor proběhne v budově střediska, kde 

je umístěna třída nejmladších školkových 
dětí. 
 

Závěrem mi dovolte poděkovat kole-
gům pedagogům a asistentům ze školy zá-
kladní i mateřské za jejich nelehkou, ale 
přesto tu nejkrásnější práci, práci s dětmi, 
provozním zaměstnancům za zabezpečení 
podmínek pro bezproblémový chod školy  
i školky, děkuji našemu zřizovateli – obci 
Zdíkov - za podporu, za spolufinancování  
a především za vstřícnost, které se nám  
dostává. 
        Všem zaměstnancům ZŠ a MŠ Zdíkov 
i Vám, čtenářům Zdíkovska, přeji klidný 
čas adventní, hezké Vánoce a v novém roce 
co nejvíce radostí a co nejméně starostí. 

Mgr. Zdeněk Kluibr

Školní divadelní kroužek nesoucí název Animuk potěšil během měsíce září a října malé diváky nejen ve Zdíkově, ale také ve svém 
okolí. Pohádku Tři prasátka zhlédly děti v mateřské škole ve Stachách, děti prvních až třetích tříd ZŠ TGM ve Vimperku, v Borových 
Ladách i v Lenoře. Zejména malí diváci ve Vimperku projevovali svým smíchem a potleskem velké nadšení, což naše herce jistě  
motivovalo k další práci a do budoucna k nastudování nových scénářů. 
       Při dalších zkouškách i vystoupeních budou také moci čerpat ze zkušeností, které získali při účasti na říjnovém divadelním semináři 
v Jindřichově Hradci, kde si mohli vyzkoušet řadu divadelních technik a navštívit divadelní dílny šermu a improvizace. 
      Prasátková divadelní sezóna bude uzavřena vystoupením pro děti v Dětském domově Žíchovec u Prachatic na konci listopadu. 

Mgr. Michaela Vacíková 

   Animuk rozzářil dětské tváře

Dne 17. 10. vyrazila čtvrtá třída do  
písecké knihovny. Ještě před otevřením 
jsme se stihli „naladit“ v kavárně, která je 
součástí. V knihovně byl připraven prog-
ram na téma „Lidové pohádky“. Děti se  
seznámily se sběrateli lidové slovesnosti – 
Boženou Němcovou a Karlem Jaromírem 
Erbenem a také s pohádkami bratří 
Grimmů. Program byl interaktivní, paní 
knihovnice poutavě vyprávěla i o tom, jak 
se pohádky povídáním a předáváním mezi 
lidmi změnily. Děkujeme paní učitelce  
Vacíkové za zprostředkování programu. 

 za 4.B Mgr. Hana Šebánková 

   Výlet do Písku

Letošní školní rok začala naše škola vyučovat podle nového školního vzdělávacího plánu, který obsahuje rozšíření výuky informatiky. 
Nyní se vyučuje od 4. do 9. ročníku hodinu týdně. Rozšíření zahrnuje mimo jiné kódování a šifrování dat a informací, programování,  
robotiku, práci s daty aj. Abychom mohli takto náročnou informatiku kvalitně vyučovat, pořídili jsme robotické stavebnice v hodnotě 
200.000,- Kč, zúčastnili jsme se mnoha seminářů na téma výuky nové informatiky a také modernizujeme počítačovou učebnu, do které 
jsme objednali nový nábytek a velkou nástěnnou obrazovku na prezentace. 

Mgr. Jindřich Turek 

   Výuka Informatiky
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Žáci 8. a 9. ročníku i v tomto školním 
roce od měsíce října navštěvují vimperský 
zimní stadion. I letos je čeká šest lekcí. 

Bruslení je pevně ukotveno v našem 
školním vzdělávacím programu. Při součas-
ných klimatických podmínkách bychom 
možná marně čekali na zamrzlý rybník  
s jeho zimním půvabem, a proto si vážíme 
možnosti zakusit kvalitní ledovou plochu  
na stadionu. 

Pro dopravu využíváme linkové spojení, 

které si platí žáci sami. Škola hradí částku 
za pronájem ledu. Nutno podotknout, že 
částka je velmi nízká, a proto si myslíme, že 
by byla škoda této příležitosti nevyužít. 

Bruslení se účastní celkem 45 žáků.  
V této skupině jsou jak žáci, kteří umí brus-
lit velmi dobře, tak i ti, kteří na bruslích stojí 
poprvé. Nemalý počet žáků zkouší se zá-
jmem překračovat svoje limity, někteří se  
k lásce k ledu musí ještě dopracovat. Za-
čátky bruslení bývají vždy bolestivé, ale ten 

pocit, když to začne frčet... Neženeme se 
rozhodně za velkými výkony. Za mě osobně 
je velmi podstatné, že dětem vytváříme pří-
ležitosti být spolu, naučit se něco nového, 
překonat svůj strach, mít ze sebe radost... 
Pokud by i samotní žáci v tomto spatřovali 
nějakou hodnotu, pak by nás to velmi těšilo. 
To je ten důvod, proč to děláme. Naší sna-
hou není vydrilovat z nich super bruslaře, 
ale vést je ke sportu. 

Mgr. Markéta Machová 

  Zdíkováci bruslí

Logopedické chvilky 
 

V posledních letech narůstá počet dětí, které potřebují pomoc klinického logopeda. U nás v mateřské škole se rozvoji řeči,  
komunikačním a řečovým schopnostem snažíme věnovat ve velké míře. Ve všech třídách probíhají logopedické chvilky jednou za čtrnáct 
dní. Procvičování motoriky mluvidel je součástí i různých činností v rámci řízených aktivit. Procvičujeme jazýček artikulačními  
cvičeními a hlavním úkolem je v těchto chvilkách rozhýbat mluvidla a zdokonalovat výslovnost. Pokud dítě již navštěvuje klinického 
logopeda, je vhodné, aby artikulační cvičení dělalo s rodičem u zrcadla – vidí, co dělá pusa a jazyk. 

My používáme různé pomůcky – větrníky, brčka, bublifuky, píšťalky, peří, hry nebo knížky. Nejsnadněji se děti učí formou hry  
a tak i tyto logopedické chvilky vedeme. Rodiče mají také možnost jednou za měsíc docházet do MŠ na logopedii individuálně. 

Toto vše je aktivitou logopedické asistentky, kdy úzce spolupracuji s klinickými logopedy ve Strakonicích i Prachaticích. 
Bc. Michaela Vozandychová 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 

 

 

Hudebně-dramatické a výtvarné aktivity 
 

Tyto aktivity probíhají jednou za čtrnáct dní. V jednom týdnu děti tvoří s různými výtvarnými materiály a poznávají různé nové  
výtvarné techniky a v druhém týdnu se věnují hudebně pohybovým aktivitám či dramatickým hrám, improvizaci. Všechny tyto činnosti 
jsou vhodně motivovány a probíhají formou hry. V rámci hudebně-dramatického bloku se učí různé jazykolamy, rytmizují říkadla  
kombinovaná s pohybem. Dramatizují pohádky, využívají rekvizity, využíváno je prožitkové a situační učení, kontaktní a paměťové hry. 
V hudebním bloku se učí lidové, tematické písně, koledy. Hodně jsou využívány Orffovy nástroje a doprovázeny jsou učitelkou na kytaru, 
klávesy nebo flétnu. Součástí je samozřejmě hlasová hygiena. 

Výtvarné aktivity jsou nedílnou součástí každé mateřské školy. Pro děti je velmi podnětné zkoušet různé techniky, seznamovat se  
s materiály a vlastní pomocí si zdobit okolí. Výtvory poté zdobí okna mateřské školy či nástěnky ve zdravotním středisku. U dětí dochází 
těmito činnostmi k rozvoji fantazie, tvořivosti. Michaela Tesařová

  Činnosti předškoláků v naší mateřské škole podrobněji 
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Polytechnické aktivity 
 

Tyto aktivity jsou v naší mateřské školy již delší dobu, dříve byly nazývány „Lesní školka“. Tyto činnosti jsou vždy plánovány  
venku, na naší školkové zahradě. Proto je velmi důležité, aby měly děti vhodné oblečení a byly připraveny i na horší počasí.  

Hlavním cílem této „Lesní školky“ je možnost vyzkoušet si práci s různým ručním nářadím a náčiním. Děti si zde mohou 
vyzkoušet zatloukání hřebíků, sekání větví, řezání dřeva. Důležitou součástí je i bezpečnostní oblast, kde jsou seznámeny s pravidly 
a správným zacházením se vším, s čím pracují. Rozvíjí se zde hrubá i jemná motorika, spolupráce ve skupině či se zde otvírá prostor 
pro překonání strachu, že něco nezvládnou. Výstupem těchto aktivit bývají výrobky z přírodních materiálů, domečky, ale i úklid zahrady. 
Poslední a velmi příjemnou aktivitou bylo vaření polévky venku v kotlíku nad ohněm. Pro děti to byl nevšední zážitek. 

Děti velmi rády tvoří, zkoumají a objevují, je to jejich přirozená vlastnost. 
Jaroslava Králová 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Angličtina v MŠ Zdíkov 
 

V dnešní době se děti s angličtinou potkávají zásluhou moderních technologií již velmi brzy. O tom, zda je to dobře, by se daly vést 
diskuze. Co se jim však upřít nedá, že díky těmto technologiím mají určitou „předznalost“ anglického jazyka. V takovém případě jsou 
nám dobrým sluhou a je třeba této výhody využít. Díky iniciativě paní učitelek MŠ Zdíkov je angličtina součástí týdenního programu 
pravidelně v pondělí jednu hodinu. Cílem předškolácké angličtiny je vypilovat dětská ouška na jazyk, který je jiný než ten mateřský  
a rozvíjet u nich již zmíněnou „předznalost“. Základem hodiny je hra. Někdy panuje představa, že hraním se děti nic nenaučí. Opak je 
však pravdou. Učí se pravidlům a spolupráci. Veškeré znalosti a dovednosti získávají naprosto nevědomě. Odměnou nám poté je, když 
děti začnou reagovat na pokyny a samy plodí první slova, věty, říkanky.A co je na angličtině v mateřince nejlepší? Učení tu není mučení, 
ale čirá radost. Jazyk je jednoduše o sdílení, o emocích, o schopnosti vlastního zapojení, o rozvoji naší představivosti. Je to prostředek, 
který nás spojuje s okolním světem. My si takový mini svět vytváříme v rámci té hodiny. 

Závěrem by se hodilo říci, že stejně jako nedokáže být nahraná pohádka plnohodnotnou náhradou za tu, kterou dětem před spaním 
čte maminka nebo tatínek, nemůže být ani pouhé sledování anglických pohádek či videí náhradou za aktivní hodinu angličtiny  
ve společnosti ostatních dětí. Na každou hodinu s dětmi ve školce se velmi těším. 

Mgr. Markéta Machová

Z naší MŠ a ZŠ  |  ZDÍKOVSKO  strana 11  |  zima 2022

Dovolte popřát vám všem krásný čas adventní.  
Prožijte pohádkové Vánoce v kruhu svých blízkých  

a v novém roce vám všem přejeme  
především zdraví, lásku  

a spousty krásných, nezapomenutelných okamžiků,  
ať se plní vaše přání.  

 
Kolektiv MŠ Zdíkov
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  Blahopřejeme  k narození 
Rostislav Jaroš, Zdíkov 

Stella Pelešková, Masákova Lhota 
Antonín Vomáčka, Račov 

Martin Šemro, Zdíkov   
 
 

Paní  Růžena Pohanová, tč. žijící v DD Kůsov,   
oslavila své  

90. narozeniny.   
Gratulujeme a přejeme zdraví a spokojenost. 

ZDÍKOVSKO  |  Společenská rubrika  |  DD Kůsov zima 2022  |  strana 12

  Z Domova pro seniory Stachy – Kůsov 
   Na začátku tohoto článku bych ráda poděko-
vala panu faráři Vavřincovi za bohoslužby  
konané v domově. Mnozí klienti oceňují jeho 
návštěvy.  

Kromě Mše Svaté nabízíme nejrůznější  
aktivity během týdne. Společenské hry, cvičení 
paměti, předčítání, ruční práce, promítání 
filmů, pečení dobrot… Na podzim např. klienti 
nakládali zelí či vydlabávali dýně. Stavěli ptačí 
budku… 

Káva s chlebíčky naznačuje oslavu naroze-
nin, vždy na konci daného měsíce. Nejstarší  
klientka oslaví v květnu 2023 úžasné 102. na-
rozeniny a nejmladší v dubnu 53 let. 

Před Vánocemi nás tradičně čeká mikulášská 
nadílka, nebudou chybět kulturní vystoupení.  

A když jsme u Vánoc, chtěli bychom Vám 
touto cestou popřát pohodové prožití vánočních 
svátků a hodně zdravíčka do nového roku. 
 

Martina Mistrová DiS. 
sociální pracovnice 
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KULTURNÍ  
KALENDÁŘ  

             Adventní období 

 

  26. 11.    16:00      "Peklo s nevěstou" divadlo Bouček           kino Zdíkov 
 

  27. 11.                                                          ADVENT 
                   13:00      Adventní trh                                                              Zdíkov před Domem služeb 
                   15:30      Zahájení Adventu – Kulturní pásmo                     Zdíkov před Domem služeb 
                   17:00      Rozsvícení vánočního stromu                               Zdíkov před Domem služeb 
                   17:10      Volná zábava                                                            Zdíkov před Domem služeb 
                                     při poslechu kapely Neziskovka 
 

   3. 12.                       MIKULÁŠKÁ NADÍLKA 
                   16:00      Divadlo KOS Čkyně                                                  restaurace U Novotných 
                                   – pohádka O dvanácti měsíčkách 
                   16:30      VOLNÁ ZÁBAVA                                                        restaurace U Novotných 
                   17:00      Mikulášská nadílka                                                 restaurace U Novotných 
                   19:00      Mikulášská zábava DJ Krtka                                 restaurace U Novotných  

    6.12.     18:00      Posezení pro seniory                                               restaurace U Novotných 

    9.12.     17:00      Koncert dětí ZUŠ Stachy a ZŠ Zdíkov                  kino Zdíkov 

   11.12.    18.00      Sbor Česká píseň Prachatice, koncert                 kino Zdíkov 

   24.12.    20:30      Vánoční bohoslužba                                                kostel  Zdíkov 

   25.12.    09:00      Vánoční bohoslužba                                                kostel  Zdíkovec 

   26.12.    09:00      Vánoční bohoslužba                                                kostel Zdíkov 
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SDH Zdíkov: sobota 19. 11. 2022         od 18:00         Zdíkov, U Novotných 
SDH Masákova Lhota: pátek 2. 12. 2022              od 18:00         Masákova Lhota, 105% Alibi (U Gábiny) 
SDH Borová Lada: pátek 2. 12. 2022              od 18:00         Borová Lada, U Vlka 
SDH Nový Dvůr: sobota 3. 12. 2022            od 18:00         Hasičárna,  Nový Dvůr 
SDH Zdíkovec: pátek 9. 12. 2022              od 19:00         Zdíkovec, U Vondrků 
SDH Putkov: sobota 10. 12. 2022         od 18:00         Putkov, hospůdka 
SDH Račov: termín a místo VH budou upřesněny 

SDH uvítají (kromě Borové Lady, kde mají svojí starostku) na valných hromadách  
zástupce vedení obce – jsou srdečně zváni. 

 

Výroční Valná hromada okrsku Zdíkov  
za přítomnosti starostů a velitelů sborů se uskuteční  

dne 21. 1. 2023 od 17: 00 v Masákově Lhotě, 105% Alibi, (U Gábiny) 

Mgr. Zdeněk Kantořík, starosta okrsku SDH 

  Přehled termínů Valných hromad SDH pro rok 2022

ROZSVÍCENÍ VÁNOČNÍCH STROMŮ  
     Pátek 25. 11. 2022, od 17:00, Masákova Lhota, strom u hasičárny 
     Sobota 26. 11. 2022, od 17:00, Zdíkovec , strom u hasičárny 
     Sobota 26. 11. 2022, od 18:00, Nový Dvůr, strom proti  
                    hasičárně (u autobus. zastávky) 
     Neděle 27. 11. 2022, od 16:00, Zdíkov, u Domu  
                    služeb a Jednoty 
 
Pozn. rozsvěcují se i vánoční stromy v Putkově a v Račově,  
organizátoři je označili jako rodinná setkání  
a nezveřejňují bližší termín 
 

   Srdečně vás všechny zdraví,  
           klidný advent přeje  
      a na setkání s vámi se těší  
Mgr. Zdeněk Kantořík, starosta okrsku SDH 
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Týden po propršené zdíkovské pouti, 
24. září 2022, se na letišti ve Zdíkově ko-
nala po roce opět naše tradiční Drakiáda. 
Akce začala po celém dopoledni příprav ve 
13 hodin. Na zahájení akce nám zalétal a za-
mával kamarád z letiště ve Strunkovicích 
nad Blanicí Jarda Konvička se svým žlutým 
dvouplošníkem a poté následovala letecká 
ukázka motorového padákového kluzáku 
pilotovaného Béďou. Mezitím se dostavili 
místní i přespolní modeláři, vystavili své  
rádiem řízené modely letadel a zanedlouho 
je předvedli i ve vzduchu.  

Počasí, díky slabému větru, bylo tento-
krát příznivé spíše pro modeláře, ale i tak si 
děti se svými draky užily spoustu zábavy.  

U dětí měl opět velký úspěch prazvláštní, 
rádiem řízený létající stroj, přezdívaný bon-
bonový bombardér. Ten vzlétl během akce 
dvakrát a z výšky poslal dětem dvě várky 
bonbonů zdobených barevnými papírovými 
pentlemi.   

Pro malé návštěvníky nechyběla ani 
tvořivá dílna, které se ujala Mirka Potužní-
ková a Jitka Randáková, kde si děti mohly 
jak vybarvovat tištěná letadla, tak i malá  
papírová letadélka vyrábět.  

S přicházejícím večerem začal s přípra-
vou svého hudebního vystoupení Fanda  
Hadrava a Tonda Tománek, alias kapela 
Quasimodo. Ti začali hrát před sedmou ho-
dinou večerní. Koncert trval do 22 hodiny 

a přinesl tak zábavu všem těm, kteří vytrvali 
až do konce.  

A jak je již zvykem, musíme velice po-
děkovat Pavle Urbanové  a Pavlovi Vozan-
dychovi za zajištění občerstvení po dobu 
celé akce, Mirce Potužníkové a Jitce Ran-
dákové za přípravu aktivit pro děti, mode-
lářům, pilotům  a hlavně také všem, co se 
naší akce zúčastnili.  

Pokud to situace a počasí dovolí, bu-
deme se na Vás těšit v létě na akci zvané 
Báječní muži na létajících strojích a po roce 
na podzim opět na Drakiádě. 
 

Za aviatický spolek Šumavská letka 
Miroslav Jaček 

   Zdíkovská Drakiáda 2022

Nohejbalové soutěže se hrají v obráce-
ném gardu než ty fotbalové – tedy, začínají  
na jaře a po krátké prázdninové pauze se  
dohrávají na podzim. Můžeme již tedy 
zhodnotit celou sezónu. 

Nutno zmínit, že se nám poprvé, v již 
desetileté historii klubu, podařilo přihlásit 
do soutěží strakonického okresu dva týmy. 
„Áčko“ si svými výkony v předešlé sezoně 
zajistilo účast v elitním přeboru a „B“ tým 
si zahrál pěkné zápasy v okresní soutěži. 

Jarní část nebyla pro „A“ tým zdaleka 
výsledkově ideální, soupeřům jsme často 
podlehli těsným rozdílem 3:2. Zřejmě  
ale můžeme soudit, že tým je tvořen tzv. 
brazilskými somatotypy :) – slunné léto nás 
nastartovalo k vynikajícím podzimním vý-
konům. Obzvlášť v domácích zápasech 

jsme dokázali ukázat bojovného ducha  
a přehrát zvučné soupeře s ještě zvučnějšími 
jmény, jako jsou Radomyšl nebo Písek.  
Obrovský dík patří fanouškům, kteří nás 
vždy hnali k lepším výkonům a k celko-
vému sedmému místu z deseti účastníků. 

Naše béčko si naopak od začátku do 
konce drželo stabilní formu a svou sedmi-
člennou skupinu vyhrálo! 

Zúčastnili jsme se i několika turnajů  
trojic. Za zmínku stojí první místo ve Vla-
chově Březí (Pešek ml., bratři Šípové), 
druhé místo v Dobrši (Pešek st., Pešek ml., 
Vintr) a druhé místo v Husinci (Pešek ml., 
Šmolík, Miko). 

Obrovský dík patří tradičně obci Zdíkov 
a TJ Sokol Zdíkov, kde nacházíme úžasnou 
podporu. Díky!!! 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

za nohejbalový oddíl  
JiMil Zdíkov – TJ Sokol Zdíkov 

Jiří Pešek ml. 

   JiMil Zdíkov má nohy nad sítí nejvýše!
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Léto je za námi, stejně tak podstatná  
část podzimu. Pro zvěř  tak nastává chudší 
období na potravu, a tak právě teď potřebují 
podporu nás lidí více než kdy jindy.  

Od nás myslivců je to samozřejmost, ale 
pomoci může každý z vás. Ať už přípravou 
krmítka pro drobné ptactvo, tak návštěvou 
zařízení pro zimní přikrmování lesní zvěře 
– krmelce. Zde vás jen poprosím, ukládejte 
zde pouze vhodné krmivo, např. jablka, 
mrkev, žaludy kaštany. Pečivo a ostatní 
„zbytky“ z domácnosti raději použijte  
pro domácí zvířata. Stejně tak pomůžete 
zvěři přežít toto období tím, že jí dopřejete 
klid, například nenecháte své psí mazlíčky 

zvěř prohánět a tím ji zbytečně oslabovat! 
Podzim a následně zima jsou pro  

myslivost a myslivce období, kdy se setká-
váme na společných lovech. Zde snažíme 
takzvaně tlumit zvěř myslivosti škodící 
(liška, kuna) a dále zvěř „černou“ (divoké 
prase) a „vysokou“ (jelen lesní) a zajistit  
tak rovnováhu a zabránit lokálnímu pře-
množení. I tak ale není možné a ani vhodné 
odstranit všechnu zvěř a zabránit všem ško-
dám na lesním porostu. 

Na závěr společného lovu vždy násle-
duje Poslední leč, což je setkání nás všech 
účastníků, lovců a honců, na společné  
večeři. Zde, kromě poděkování všem za 

práci, probereme i různé provinění proti 
mysliveckým tradicím a následně hříšníka  
i myslivecky odsoudíme :). Vše se však 
nese v přátelském duchu a již se všichni  
těšíme na další setkání. 

Na závěr bych rád poděkoval všem, kdo 
náš spolek jakkoliv podporují, zejména pak 
obci Zdíkov v čele s obecní radou – vážíme 
si toho! 

Vážení čtenáři, dovolte mi popřát vám 
pohodové prožití Vánoc se svými nejbliž-
šími a úspěšný vstup do roku nového. 

Buďte zdraví a stále plni optimismu! 
Myslivosti zdar! 

Miroslav Šlajs 

   Myslivecké sdružení Zdíkov

Zdíkovečtí hasiči připravili na sobotní odpoledne (8. října) setkání. Maminky a někteří tatínkové se s dětmi  odebrali na hřiště. Část  
hasičů – cyklistů a „elektrikářů“ – podnikla krásný výlet na kolech. Zajímavou, asi 20 km dlouhou cestu, naplánoval Zdeněk Jerling st. 
Užili jsme si cesty i necesty, krásné výhledy do kraje, ale i pár kolizí jako upadlá šlapka, píchlé kolo a bláto na lesních cestách, do kterého 
naštěstí nikdo nespadl. Zastávka v Medovém údolí nás přivedla na myšlenku, že se zde setkáme na svatomartinské huse. Zakončení 
výletu v naší hasičárně se povedlo. Zdeněk Jerling ml. se svou rodinou přichystal překvapení v podobě hostiny – trhané maso v hamburgeru 
a výborný salát, takže na špekáčky už mnoho chutí nezbylo. 

Dobře jsme se pobavili, pojedli i popili a budeme se těšit na martinské hody v Medovém údolí. 
Hana Sieberová 

   Podzimní setkání zdíkoveckých hasičů
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Podzim v kroužku mladých rybářů
Vážené rybářky, rybáři, rybaříci a milí čtenáři Zdíkovska.  

Máme za sebou první listopadové dny a s nimi i v našem kroužku skončila doba venkovních aktivit 
a dětských rybářských akcí. Pomalu se přesouváme do tepla jídelny v ZŠ Zdíkov a tělocvičny v ZŠ  
Národní Prachatice. Další část roku je za námi a také se toho hodně událo. Rádi Vás seznámíme s našimi 
akcemi od posledního vydání Zdíkovska postupně.

27. 8. jsme podpořili svou účastí LOUČENÍ S LÉTEM  
V CHLUMANECH. Celodenní program Obce Chlumany plný 
aktivit pro děti i dospělé, doplnil rybářský závod a přehlídka 
veteránů.  

Za pěknou akci, které jsme mohli být součástí a ukázat co 
dokážou naši rybaříci, děkujeme bývalé starostce Kateřině  
Pudivítrové a Petrovi Pankratzovi. 

n n n  
2. 9.– 4. 9. náš tým ve složení Vilém Klapsia ml., Tereza Klap-
siová, Adéla Bedlivá, Martin Šimek, Dominik John, Ondřej 
Kalous, reprezentoval Jihočeský územní svaz v Jaroměři. Zde 
soutěžilo 42 dětí v 7 týmech z ostatních územních svazů ČRS. 
Náš tým jednoznačně potvrdil, že patří mezi ty lepší a nejpeč-
livější. Rybaříci si odvezli první místo pro Jihočeský územní 
svaz ČRS. Tím nejlepším zážitkem bylo setkání s kamarády 
rybaříky ze středních Čech a z Rožmitálu pod Třemšínem.  
S některými z nich jsme usedli na břeh Labe, abychom vyzkou-
šeli místní rybí obsádku.

Memoriálu Jiřího Šlehofera 
Díky přátelství s rybářským kroužkem 

v Rožmitálu pod Třemšínem a s radním 
města  Alešem Haluskou, rybářem srdcem 
i duší, se naši rybaříci zúčastnili 11. 9.   
dětských rybářských závodů – Memoriálu 
Jiřího Šlehofera. Rybářský prut u místního 
rybníka provětralo celkem 68 dětí ve věku 
do 15 let.  

Z kategorie mladší žáci, si 2. místo  
odvezl David Boroš z Vimperka. V kate-
gorii žáci, si 3. místo odvezl Martin Šimek 
ze Zdíkova. Nikdo z rybaříků neodešel  
s prázdnou. Na všechny čekala nemalá  
odměna.

Akce v Hostomicích 
Mezi snad NEJ letošní aktivity patřila akce 

pro děti z rybářských kroužků Rožmitál pod 
Třemšínem a Zdíkov. Akce se konala v Hosto-
micích na sportovním rybníce Královák. Ačkoli 
nás zastihlo asi to nejhorší počasí, v rybníce na 
nás čekaly snad ty největší, nejaktivnější a nej-
krásnější ryby. Kapříci dosahující až 25 kilo-
gramů, 3 druhy jeseterů délky do 1,5 m, amuři 
do 10 kg a vyza velká délky až 1,8 m. Mnoho  
z nás si tak udělalo pěkný zážitek a naše rybářky 
Laura Poláková a Tereza Klapsiová i svůj ži-
votní úlovek.
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Další pohárová klání 
K podzimním dnům patří mezi stálé 

rybářské aktivity lov na umělou mušku říční 
i jezerní. Ani zde nemohlo chybět zastou-
pení našeho kroužku a současně členů 
Team4teen z Vimperka. Někteří bojovali  
7.– 9. 10. s rybí obsádkou a proudnou vodou 
„O POHÁR ŘEKY JIZERY“ v Semilech. 

Další 22. 10. na juniorských jezerních 
závodech „ Mistrovství republiky“ na Jiho-
českém rybníce v Dobrkovské Lhotce.  

Vytrvalci posečkali a setkali se 23. 10. 
na Budějovickém Poháru pořádaným Jiho-
českým územním svazem. 

Dětský rybářský den ve Zdíkovci 
Jak už to tak bývá zvykem, s podzimem jsou i naše místní dětské rybářské závody  

u konce. Na závěr sezóny, dne 30.10., proběhl poslední dětský závod na rybníce Zdíkovec. 
Počasí bylo nádherné, sluníčko hřálo. Na hráz zdíkoveckého rybníka usedlo rekordních  
49 dětí. Podařilo se jim chytit 7 druhů ryb o celkové hmotnosti kolem 250 kilogramů.  
Z toho množství, bylo do podběráků umístěno celkem 81 kaprů.   

1. místo – Martin Kabíček ( 803 bodů ) 
2. místo – Ondřej Havlíček ( 511 bodů ) 
3. místo – Petr Havlíček ( 455 bodů )  

Současně při dětském rybářském dni ve Zdíkovci se vyhlásilo 6 nejlepších rybářů  
z Memoriálu Denise Froydy, za celý rok 2022. V průběhu roku se zapsalo celkem 63 holek, 
kluků i z řad nerybařících.  

1. místo – Petr Havlíček 
2. místo – Tereza Klapsiová 
3. místo – Ondřej Havlíček 
4. místo – Martin Šimek 
5. místo – Adam Boroš 
6. místo – Vojtěch Zloch  

Putovní pohár Memoriálu Denise Froydy pro rok 2023 se tedy přemístil ze Zdíkova do 
rybářského kroužku ve Vimperku, organizovaném při budově MO Vimperk.  

Nejmladším účastníkem na dětských rybářských závodech byl 4,5 letý Milan Sojka. 
Přechytal i některé ostřílené rybaříky. Ve zdíkoveckém závodě skončil se 138 body na  
skvělém 11. místě. V Memoriálu Denise Froydy v roce 2022 udržel 17. místo z 63.  

Po otevření našeho kroužku ve Zdíkově pro ročník 22-23 se zatím přihlásilo 7 nových 
rybaříků. Už teď je jasné, že někteří jsou a budou opravdu výjimečně šikovní rybáři. Na 
závěr letošní sezóny to všem ukázal nováček Martin Kabíček ze Zdíkovce. Jeho 16 kaprů, 
ulovených za jeden závod během dopoledne, tak to si opravdu zasloužilo první místo. To 
je snem každého rybáře.    

Všichni moc gratulujeme a jen tak dál, Martine! 
 

Za vedení dětského rybářského kroužku ve Zdíkově a za naše rybaříky, Vám všem 
moc děkuji. Bez podpory všech lidí v našem okolí, i těch nerybařících, bychom se nemohli 
účastnit rybářských akcí v takovém počtu.  

Naše heslo i pro nadcházející rybářskou sezónu je „Zúčastnit se a pořádně si to užít, i 
když ryby neberou“. 

Vilém Klapsia st. – vedoucí rybářského kroužku Zdíkov
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Vážení sportovní přátelé  
a příznivci nejmenšího míčku,   

začala nová sezona stolního tenisu ve 
Zdíkově a všechna naše mužstva se s vel-
kým očekáváním a po poctivém tréninku  
těšila na první sezónní utkání. Nelze nepři-
pomenout, že za „znovuzrození“ oddílu 
stolního tenisu ve Zdíkově, který začal fun-
govat opět po mnoha letech, vděčíme Karlu 
Matysovi, který byl strůjcem této myšlenky, 
moc děkujeme. Oddíl stolního tenisu TJ 
Sokol Zdíkov má již tři družstva A, B a C. 

Všechna tři mužstva vstoupila do sou-
těží úspěšně. Sokol Zdíkov A ve složení 
Nový, Černý, Martan, Kraml O. a Kraml F. 

po postupu do nejvyšší okresní soutěže OP1 
zahájil sezonu vítězstvím v Netolicích 12:6 
a na domácí půdě jsme porazili Slávii Pra-
chatice dokonce 15:3. 

Sokol Zdíkov B, který taktéž postoupil 
do druhé nejvyšší soutěže OP2, ve složení 
Martan, Kraml O., Míčka a nový spoluhráč 
Filip Žlábek, vyhrál ve Volarech 12:6 a re-
mizoval se Slavií Prachatice B 9:9. 

Chlapci ze Sokolu Zdíkov C, ve složení 
Marko, Žlábek, Lutovský a Vozandych, vy-
hráli ve Volarech 11:7. 

Ukazuje se, že zdíkovští „pinčesáři“ 
jsou schopni konkurovat takovým týmům, 
jako jsou Prachatice, Vimperk či Lhenice. 

Všechny dosavadní, doufáme i budoucí, 
úspěchy bychom nezvládli bez všech pří-
znivců a podporovatelů tohoto sportu, 
hlavně našeho kustoda Bohouška Kornouš-
ka, díky Bobe. 

Touto cestou bych chtěl hlavně podě-
kovat obci Zdíkov, Tělovýchovné jednotě 
Sokol Zdíkov a Základní škole Zdíkov,  
v jejíž tělocvičně „bojujeme“, za veškerou 
podporu, bez které bychom těchto úspěchů 
nedosáhli. 

Sportu zdar, bílým míčkům a zeleným 
stolům zvlášť! 

za oddíl stolního tenisu TJ Sokol Zdíkov,  
František Kraml 

  Co se děje za zelenými stoly

Pro děti od druhé třídy. Co děláme? Sportujeme. Začínáme lehkým během, procvičíme atletickou abecedu, zahrajeme hru, protáhneme  
svaly. Pokud je hezky, je naše sportovní činnost  na hřišti, kde trénujeme hody, skok daleký, sprinty, štafetové běhy. 

V zimě jsme v tělocvičně, kde přidáme trochu gymnastiky – kotouly, stojky, přeskok přes kozu, cvičíme na hrazdě, na kruzích, 
šplháme aj... Snažíme se, aby děti byly všestranné a aby je sport bavil... 

za oddíl Zádková Hana, Mgr. Šípová Marie 

  Sportovní kroužek při ZŠ Zdíkov a Sokol Zdíkov
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Od roku 2021 funguje i kroužek volejbalu pro děti od cca jedenácti let. Volejbal má ve Zdíkově tradici. Dospělí volejbalisté mají 
tréninky každý čtvrtek a zároveň se organizují ženské i smíšené turnaje. Bohužel v poslední době nám volejbalisté chybí, a proto jsem 
moc ráda, že máme ochotné trenéry, jako je Honza Bláhovec, který se ve svém volném čase těmto mladým nadějným volejbalistům  
věnuje. Některá děvčata z tohoto kroužku se už i zapojují do hry s námi, dospělými. 

Srdečně zveme všechny dětské zájemce do sokolovny každý čtvrtek od 18:00 do 19:00. A samozřejmě i dospělé, také ve čtvrtek  
od 19:00 do 20:30. 

Volejbalu zdar. Zádková Hana
 

  Volejbal

Muži TJ Sokola Zdíkov zakončili podzimní část fotbalové 
okresní soutěže na 1. místě desetičlenné tabulky. Bilance  
7 výher, 1 remíza a 1 prohra znamená 22 bodů a skóre 48:4. 

S umístěním samozřejmě panuje v klubu spokojenost, ale 
sportovní formu tým bohužel v závěru neudržel a ve dvou  
zápasech (Lažiště 0:1 a Sv. Maří 1:1) ztratil zbytečně body. Jaro 
tak bude ještě hodně zajímavé a o postup tak bude potřeba 
hodně zabojovat. Co je pozitivní, že herně měl Zdíkov ve všech 
zápasech převahu. Je to sice příjemné zjištění, ale tento fakt 
sám o sobě postup nepřinese. Je potřeba si vzít ponaučení  
z nevydařených zápasů a tato zaváhání již neopakovat. 

„Chtěl bych poděkovat všem hráčům, členům realizačního 
týmu a dalším zástupcům klubu za práci, kterou pro Zdíkov od-
vádí. Zdíkov dle mého názoru v současnosti nepatří do nejnižší 
okresní soutěže, ale nebude snadné vybojovat postup. Pokud  
k tomu všichni z nás nepřistoupí se vší vážností, tak nemáme 
ještě zdaleka vyhráno. Děkuji i obci Zdíkov za podporu a spo-
lupráci, bez které by to šlo jen stěží.“ 

Tým mužů má teď dlouhou pauzu. Jarní část soutěže začíná 
až 15. dubna 2023 a tak budou mít fotbalisté dostatek času na 
zimní přípravu. 

Za celý fotbalový kolektiv trenér Karel Nový

  Z fotbalového trávníku

Pravidelné úterní cvičení jógy v Zrcadlovém sále ZŠ vždy od 17:30–18:30.   
Detaily na webu jogasumava.cz. 

Příjemné prožití vánočních svátků 
a do nového roku štěstí, spokojenost a pevné zdraví 

Vám všem přejí  
zaměstnanci Obecního úřadu ve Zdíkově
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  Léto budiž pochváleno
Miluji Šumavu ve všech ročních  

období. Žiji v ní řadu let, od svého raného 
dětství. Při svých toulkách s foťákem na 
krku nalézám stále nová zákoutí a krásné 
scenérie přírody. 

Mám ráda jaro, probouzení do nového 
života, zeleň lesů, krásu lučních květin,  
jezírko u Lizu a Kýzu, divokou řeku Vydru, 
Hamerský potok na Antýglu. Samozřejmě 
léto i romantiku zasněžené bílé krajiny. 
Každé ze čtvero ročních období má své 
kouzlo. Na období léta se těší každý z nás. 
Budou prázdniny, čas dovolených. Vše se 
ale za můj život změnilo. Změnila se pří-
roda i životy lidí. V přírodě si myslím, že 
k horšímu než to bývalo kdysi. Dříve naše 
krásná Šumava, její zelené lesy, nenapa-
dené kůrovcem, žila klidem. Člověk mohl 
bez prodírání se davem turistů klidně  
vnímat její krásy. Usednout do trávy  
a poslouchat to ticho kolem sebe, cvrkání 
cvrčků. Lesy byly plné borůvek a v lese se 
o hříbky zakopávalo. Bejvávalo. Poklidná 
Šumava je v létě plná turistů, ale také  
i vandalů. Takových lidí, co zde nežijí, jen 
tudy procházejí. Projdou a mnohdy ani tu 
krásu kolem sebe nevnímají a nedokáží  
si jí ani vážit, tak jako lidé, co se zde  
narodili, prožívali zde v těchto nelehkých 
podmínkách svůj život. Vadí jim lavička  
v lese, u křížku a podobně. Musí do ní 
alespoň nožem řezat nebo prostě zničit. 

Prožila jsem své dětství na hájovně  
v šumavských lesích, obklopena tou zdra-
vou a krásnou přírodou. Má babička ráno 

v létě odešla s nůší na zádech sbírat bo-
růvky, ručně, žádný hřeben na trhání. Byla 
si dobře vědoma, že by borůvčí ničila.  
Vážila si všeho, co v přírodě rostlo. Vždyť, 
co nám příroda dávala, byl dar. K tomu 
vedla i nás děti. Vracela se domů uvařit. 
Bylo to vždy něco rychlého, například 
houbová polévka a v ní hustá smetana, 
nebo jen pár lívanců, pečených na plátu,  
a borůvková kaše. Obstarala domácí  
zvířata a zase šla do lesa. Štípaly ji do  
obličeje mušky, říkala jim tipky. Měla na 
to svoji metodu. Zavázala si šátek, sotva 
viděla, aby ji nelezly do očí. Buď si zapá-
lila cigaretu, ale kouřit se nenaučila. To  
ji nešlo. Nejčastěji vzala starý nepotřebný 
hrnec, do něj dala suchý kravský hnůj,  
ten zapálila a začalo vykuřování štipla-
vého hmyzu. Ráda jsem s ní na borůvky  
o prázdninách chodila. V lese jsem byla 
šťastná, volná, ničím a nikým neomezovaná. 
Věděla jsem skoro o každém hnízdečku  
a kdo v něm přebývá, kam srna vyvádí 
srnčata, kde má liška noru. Malé, věčně 
hladové vrány, mně děda přinesl také domů. 
Otvíraly zobáčky na každý pohyb rukou. 
Borůvky jsem moc ráda nesbírala, poleto-
vala jsem raději po lese, obdivovala jsem 
vše živé, hojnost motýlů, broučků, lučních 
kobylek. Byla jsem spíše jako doprovod 
babičky. Děda ze svých toulek lesy nosil 
domů hříbky, praváky. Jiné ani nesbíral. 
Měl  jich celý velký batoh. Doma je vysy-
pal a ostatní už nebyla jeho práce. To měla 
za úkol babička. Očistit, vyházet červivé, 

nakrájet na plata a sušit. Za hájenkou  
byl malý lesík, kde rostly pravé hříbky,  
v březinách cestou na Nové Hutě zase  
křemenáče. Nemuselo se chodit daleko, 
jen malý kousek za hájenku. Dozrály  
brusinky a zase jsme šly sbírat tyto plody. 
Také jich byla hojnost. Zvláště u „Najman-
ky“ na okraji lesa. Nasbíral se plný koš. 
Doma je pak babička pečlivě přebírala. Na 
stůl položila vál na těsto, podložila po-
línky, aby byl na sklop, po stranách dala  
utěrky, aby plody nepadaly na zem, mistrně 
vhodila na vál hrst a přebírala. Když bylo 
hotovo, oprala je a už si připravovala  
kameninový kastrol na zavařování. Roz-
dělala do kamen, brusinky prosypala  
cukrem, přidala celou skořici a nesměl 
chybět hřebíček. Brusinky se nesměly  
připálit, byla opatrná. Na povrchu brusi-
nek se při zavařování vytvářela taková  
růžová pěna. Tu babička sbírala do hrnečku 
a já se na ni těšila. Byla taková zvláštní, 
voněla a hlavně byla sladká s vůní hře-
bíčku a skořice. Pak ještě teplé dávala do 
skleniček a převázala celofánem. Letní 
sběr plodů se konal každý den. Houby se 
sušily na sítech, které děda udělal. Ma-
minka mi vyprávěla, že si z prodeje nasu-
šených hub koupila nový kabát. Jezdil sem 
člověk z Prahy a ten je vykupoval. Chtěl než 
ty pravé. Také se dělaly houby na kyselo. 
Panečku, to byla dobrota. Nejen sběrem 
lesních plodů, ale také sušením sena jsme 
se na hájence zabývali. Muselo se ho na-
sušit hodně, aby dobytek v zimě nestrádal. 

Jezírko u Lizu
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Přišli brzo ráno sekáči, většinou sousedé 
z okolí, byla ještě rosa a jeden za druhým 
kosili voňavou trávu. Tu svěží vůni trav 
jsem měla moc ráda. Většinou jsme s ba-
bičkou pak trávu z řad rozhazovaly. Seno 
jsme sušily samy, lépe řečeno jen ona. Já 
jsem se sice snažila, ale jen do té doby, než 
se mně od hrabání udělal puchýř na ruce. 
To bylo brzo. Babička mě uklidňovala,  
tak nehrabej, to se zahojí, a pokračovala  
v práci. Seno se nakládalo vidlemi na ta-
kový větší vozík, já jsem pak naložené 
seno přidržovala obrácenými hráběmi. 
Mnohokráte se stalo, že pod hráběmi byla 
i zmije. Pamatuji se na velké bouřky, za-
blýsklo se a hned následovala velká rána. 
Počítali jsme jak daleko je bouřka od nás. 
Bouřek jsme se báli. Utíkali jsme se  
schovat do klenutého sklepa i s peřinami. 
Odvázal se dobytek, kdyby uhodilo a za-
čalo hořet, aby mohl utéci. Za dlouhá léta 
v šumavské hájence u Babůrka se však  
nic nestalo. Měli jsme štěstí. Bůh nás 
ochraňoval. Stodola se naplnila voňavým 
senem, do kterého jsme tak rády my děti 
skákaly. Dělaly jsme si nory, do kterých 
jsme se zahrabávaly. Nikdo o nás nevěděl. 
Jen děda to vždy zjistil. Na seník jsme 
lezly oknem z dřevníků. Okno jsme si  
otevřely, ale už pak jsme se o zavření  
nestaraly. Děda se na oko zlobil, říkal, že 
je to naposled, co nás tam viděl. Byl 
hodný, nikdy nás netrestal nějakými tresty, 
jen vyhrožoval, z čehož jsme si hlavu  

nedělaly. Také jsem se ráda toulala okolo 
rozbořených domů, kde kvetly květiny, 
bílé a modré se zvláštní vůní, která přita-
hovala hmyz a také i mě. Kolem zbořenišť 
býval rybíz po původních obyvatelích. 
Natrhala jsem plnou hrst a jedla. Vůbec 
mně nevadilo, že je kyselý. Cestička vedla 
podél pomalu tekoucího potůčku, který 
pospíchal někam až do Borových Lad.  
Dívala jsem na jeho vlny, jak se převalují 
a bublají. Okolo této polní cestičky rostly 
různé bylinky. Ty jsme sbíraly a sušily. 
Babička se v bylinkách docela dobře vy-
znala. Sbírala světlík lékařský, říkala, „ten 
je dobrý na oči.“ Nebo také třezalku, kte-
rou sušila, nastříhala nůžkami na kousky 
a uložila do sklenice. Odvarem z ní si lé-
čila srdce. Uklidňovalo ji to. Také jsme 
chodívaly do takových mokřad pod „Naj-
mankou.“ Tam rostla rosnatka, masožravá 
rostlinka. Byla ukryta v mokrém mechu. 
Tu sbírala také na nemocné srdce.  

Na hájenku v létě každý rok ve stej-
ném období přicházel zmiják. Člověk  
s velkou bednou přes rameno. Do ní pak 
ukládal ulovené zmije. V bedně to syčelo. 
Babička mě hned upozornila, „aby tě ani 
nenapadlo se do bedny podívat.“ Zvědavá 
jsem byla , ale přece jen jsem se bála. Léto 
se chýlilo ke konci, obilí bylo posečené. 
Nebyl ho celý lán, jen pruh. Mlátilo se 
ještě postaru cepem, ve stodole na mlatě. 
Bylo to zajímavé, jak to našim šlo. Také 
jsem to zkusila, ale výsledek – šlo spíše 

o zmrzačení než mlácení. Babička mě 
učila vázat povřísla, s kterými se obilí sva-
zovalo do snopů a ty pak se stavěly do 
mandelů hezky do řady. Těšila jsem se, až 
každý mandel dostane klobouk. Snop se 
přehnul, rozčepýřil a posadil se na mandel. 
Pěstoval se převážně oves.  

V září přišla řada na brambory. Nať 
byla suchá, někdy plná konopice, která  
píchala do rukou. Došlo i na pečení bram-
bor v ohni, přímo na poli. Moc nám dětem 
brambory chutnaly. Byly jsme špinavé na 
tvářích a rukou jak kominíci. Vybíralo se  
ručně, motykou. Nové omaštěné bram-
bory máslem s domácím podmáslím, ve 
kterém plavaly hrudky másla, to byla  
pochoutka. Ještě dnes se mně sbíhají sliny. 

Kam jen se to krásné podělo? V lese 
nenajdeš borůvky, když tak jen ojediněle, 
to samé je s brusinkami. A houby? Ty jsou 
také pomalu a jistě vzácností, když je  
v lese najdeš. Motýlci také nejsou, květiny 
zmizely ze šumavských luk. Ráda se kaž-
doročně v tato místa vracím a vzpomínám, 
jaké to bylo krásné, takové, že na to  
nikdy nedokáži zapomenout. Utkvělo mi 
to v paměti. Čím jsem starší, tím častěji se 
tam vracím.  

Je mi smutno, že život ubíhá tak rychle 
jako ta voda v potůčku pod hájenkou.  
V mé mysli je to stále živé, jako by to bylo 
včera a ne před mnoha lety. 
 

Milli Hojdekrová 
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Koranda František 
Narodil se 22. listopadu 1909 v Boru 

u Suchdola nad Lužnicí v okrese Jindři-
chův Hradec. V srpnu 1925 se rodina  
z Boru přestěhovala do nedaleké Lhoty 
u Mladošovic, kde manželé Korandovi 
zakoupili hospodářství čp. 13. 
 

Po vystudování měšťanské školy se 
František vyučil obchodním příručím  
v Českém Krumlově. Vojenskou prezenční 
službu absolvoval od 1. října 1929 do  
1. dubna 1931 u horského pluku v Jelšavě 
na Slovensku. Po vojně se již za kupecký 
pult nevrátil. Byl přijat do státní služby  
k policejnímu ředitelství v Praze. Díky  
dokonalé znalosti německého jazyka,  
kterou si osvojil při studiích v Českém 
Krumlově, byl záhy přeložen do českoně-
meckého pohraničí. Od 10. listopadu 1933 
začal sloužit u státního policejního úřadu 
v Chebu. Dne 16. října 1937 se Koranda 
oženil s Annou Harvaříkovou ze Zdíkovce. 
Jen o rok později se rodina rozrostla. Na-
rození dcery Alenky bylo jistě šťastnou 
událostí roku 1938. 

Jinak byl však rok 1938 tragický, a to 
nejen pro Korandu, ale pro celé Českoslo-
vensko. Nacistické Německo stále více 
ohrožovalo malý demokratický stát v srdci 
Evropy. Večer 20. května 1938 proto 
rozhodla vláda o tzv. částečné mobilizaci 
a zároveň došlo k zajištění ostrahy státních 
hranic. Následně 21. května zhruba ve 
2.30 hod. vydal velitel praporu stráže  
obrany státu (SOS) v Sokolově (tehdejším 
Falknově) major František Helvín rozkaz, 
že z Chebu nesmí odjet žádné motorové 
vozidlo. K provedení rozkazu byly ne-
prodleně vyslány hlídky členů SOS do 
ulic města. 

Časně ráno okolo 3.30 hod. jel po  
silnici od města ke Goldbergu (dnešnímu 
Zlatému vrchu) motocykl se dvěma muži. 
Když se motocykl přiblížil ke stanovišti 
hlídky, kterou konali obvodní inspektor 
Alois Kriegl a strážník František Koranda, 
dal inspektor Kriegl ze vzdálenosti asi  
50 m zvednutím ruky znamení „Stůj“  
a třikráte vykřikl „Halt“. Řidič motocyklu 
však nezpomalil. Najížděl přímo na  
inspektora Kriegla. Ten na poslední chvíli 
uskočil. Motocykl nezastavil. Minul hlídku 
a pokračoval směrem na Františkovy Lázně. 

Po ujetí asi 15 kroků vydal inspektor 
Kriegl rozkaz strážníku Korandovi „Střel“. 
Koranda uposlechl rozkaz. Vystřelil. Přes-
tože mířil z pravé strany na přední kolo 
motocyklu, střela nešťastně zasáhla oba 
muže. Oba Němci, příslušníci sudetoně-
mecké strany, záhy zemřeli. Pro uklidnění 
chebské německé veřejnosti byl po nešťa-
stném zákroku na Goldbergu Koranda  
z Chebu přemístěn k policejnímu úřadu  
do Českých Budějovic. Inspektor Kriegl 
byl přeložen do Plzně. Následuje vleklé 
vyšetřování a soudy. 

První stání divizního soudu se konalo 
28. července 1938 v Plzni. Po výslechu 
řady svědků, bylo ale zřejmé, že Koranda 
jednal na základě rozkazu. Také tvrzení, 
že řidič motocyklu hlídku neviděl, se je-
vila jako nepravdivá. Žalobce proto navrhl 
předvolat několik dalších svědků a také 
znalců z oboru zbraní a motorismu. Soud 
žádosti vyhověl a líčení bylo prozatím na 
neurčito odročeno. 

Přestože bylo zřejmé, že zákrok byl 
zcela v souladu se zákonem, zásadní obrat 
nastal po vzniku Protektorátu Čechy  
a Morava. Němci na Korandu s Krieglem 
nezapomněli. Již 19. března 1939 byl  
Koranda v Českých Budějovicích zatčen. 
Téhož dne byl v Plzni zatčen i Kriegl. 

Po zatčení byl Koranda předán do  
věznice Krajského soudu v Plzni. Odtud 
byl 22. dubna 1939 přemístěn do věznice 
gestapa v Karlových Varech. Následně byl 
převezen do věznice v Chebu, kde kruté 
gestapácké výslechy pokračovaly. Později 
byl z Chebu přemístěn do Sachsenhau-
senu. V listopadu 1942 byl převezen do 
koncentračního tábora Dachau. Do kon-
centráku dorazil s transportem invalidů ve 
velmi zuboženém stavu. Když se konečně 
jeho zdravotní stav trochu zlepšil, byl  
v květnu 1943 přemístěn na český blok. 
Zdravotní komplikace se ale záhy objevily 
znovu. Měl velké bolesti v kříži a chodil 
na ozařování. Rentgen ukázal, že páteř je 
od bití pokřivená. Když se koncem září 
1944 konečně zbavil tříměsíčního sádro-
vého krunýře, přišla další rána. Zápal plic. 
Spoluvězni spolu s MUDr. Františkem 
Bláhou se snažili ze všech sil udržet Ko-
randu při životě. Bláha opatřil dosažitelné 
léky, ale přichází další komplikace. Koran-
dovi se nevyhnula ani nákaza skvrnitého  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
tyfu. K tomu se přidružily další nemoci: 
růže, dětská nemoc Sora, Plaura exuda-
tiva. Do péče o těžce nemocného se  
zapojili i vězni ostatních národností. Ho-
lanďané poskytli Korandovi šest transfuzí 
krve. Bylo ale čím dál více zřejmé, že bez 
operace dlouho nepřežije. Zákrok byl  
naplánován na 27. dubna 1945. To ale již 
jednotky SS připravovaly likvidaci tábora. 

Přestože 29. dubna 1945 osvobodili 
příslušníci americké 45. pěší divize kon-
centrační tábor Dachau, vězen číslo 37354 
Koranda František se domů ale již  
nevrátil. Na následky útrap zemřel v osvo-
bozeném koncentračním táboře 2. května 
1945. 

Na jeho přání bylo z jeho těla vyňato 
srdce, které bylo převezeno k rodině  
do Zdíkovce. Na místním hřbitově se  
2. prosince 1945 konal smuteční obřad. Za 
účasti rodiny a velkého zástupu obyvatel 
bylo srdce českého vlastence uloženo  
k věčnému spánku.   

Po válce byl František Koranda dekre-
tem ministerstva vnitra jmenován in  
memoriam poručíkem SNB. 

Čest jeho památce. 
Ing. Josef Macke 

 
Máte-li fotografie či dokumenty k osobě 
policisty Františka Korandy, prosím, 
 kontaktujte mě. Telefon 774 631 129, 
email jmacke@centrum.cz 

  Vzpomínka na Františka Korandu
Začátek listopadu je pro většinu z nás spojený se vzpomínkou na blízké, kteří již nejsou mezi námi. Více než kdy jindy  

navštěvujeme hřbitovy a zapalujeme svíčky na hrobech našich blízkých. Při dušičkovém vzpomínání zapalme svíčky  
i za ty, kteří za naši svobodu položili život. Jeden ze symbolických hrobů nacistické oběti je také na hřbitově ve Zdíkovci.
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Horní Králováci mají za dobu své čin-
nosti za sebou hezký počet restaurovaných 
a obnovených křížů. Ať už je to v bezpro-
střední blízkosti (kříž U Janovských,  
u Putkova, ve Vrbici atd.) nebo ve větší 
vzdálenosti (u Bavorova, v Rožmitále či  
v Hruškách na Moravě). V tomto advent-
ním čase se však nechci zabývat výpisem 
větších či menších úspěchů našeho spolku, 
ale chci poukázat na praktickou stránku 
problematiky litinových křížů. 

Možná se mnozí z Vás, čtenářů, již  
zaobírali otázkou, kde se v naší krajině 
tolik křížů vzalo, kde se vyráběly a jakým 
způsobem, zda je nějaký rozdíl mezi kříži 
hřbitovními a kříži na rozcestích. Odpo-
vědi na tyto otázky nejsou jednoduché  
a jednoznačné a při bližším zkoumání  
člověk najednou zjistí, že stojí před velmi 
širokým oborem lidské činnosti, kterému 
se říká umělecká litina a jehož jednou sou-
částí je tzv. funerální litina, která nás právě 
v tomto okamžiku zajímá. 

Znamení kříže provází lidstvo již po 
nespočet století. V jednotlivých epochách 
se kříže stavěly a zhotovovaly z materiálů, 
které byly k dispozici (dřevo, kámen, ko-
vářské železo), pro významnější použití 
pak i drahé kovy. Od 80. let 18. století  
(hovoříme-li o českých zemích) dochází  
k intenzivnímu rozvoji a renesanci železá-
ren. A s tím se pojí i rozmach oboru umě-
lecké litiny. Ne každá železárna si však 
mohla dovolit produkovat litinové před-
měty. Odlévání artefaktů typu křížů vyža-
dovalo vysoce odborné technické zázemí 
i značnou šikovnost a zkušenost dělníků  
v provozech. Bylo tedy vysoce nákladové 
a mnohdy i dotované z jiných provozů. 

K nejvýznamnějším železárnám, které 
produkovaly funerální litinu, patřily v Če-
chách: Nový Jáchymov, Komárov, Frýdlant, 
Blansko, Klabava a zejména Komorní  
železárny Zbirožské, zahrnující řadu pro-
vozů na Podbrdsku. Všechny tyto firmy 
disponovaly schopnými návrháři, zdatný-
mi techniky i odbornými slévači. Nicméně 
již i v této době tu měla místo konkurence, 
mnohdy nekalá, a průmyslová špionáž – 
mnohé funerální artefakty různých firem 

jsou si podobné jako vejce vejci, řada vý-
robků není co do původu určitelná, neboť 
postrádají označení výrobce a nelze odvo-
dit, z kterých končin tedy pocházejí. 

Proces objednávání křížů a příslušen-
ství byl v podstatě obdobný dnešnímu  
objednávání zboží přes internet. Slévárny 
litiny vydávaly podrobné katalogy, tehdy 
spíše vzorníky svých výrobků – v tomto 
případě tedy litinových křížů a příslušen-
ství k nim. Tyto katalogy byly distribuová-
ny k jednotlivým smluvním prodejcům či 
obchodním cestujícím. Jejich prostřednic-
tvím si pak zákazník vytypoval a objednal 
sestavu podle svého přání, použití a hlavně 
také finančních možností. Bylo možné  
objednat si kříže nejrůznějšího provedení 
a složitosti. 

Kříže se odlévaly ve velikostních  
řadách. Ke každému se pak zvláště do- 
objednávaly dedikační tabulky opět nej-
různějších tvarů, Ukřižovaný v různých 
velikostech a další příslušenství – tabulky 
INRI, patní figury, svatozáře, případně 
ohrádky a svítilny. Samozřejmě bylo 
nutné obstarat a zohlednit i sokl či kámen, 
na který bude kříž umístěn. Barevné pro-
vedení záleželo pak zcela na vůli objedna-
tele, převažovala však černá v kombinaci 
se stříbrnou, případně zlatou.  

Prvotní účel křížů byl praktický – 
označení místa posledního odpočinku, 
místa mimořádné události apod. Později 
se však kříže instalovaly i u křižovatek,  
u vzdálených polností (aby se hospodář 
mohl pomodlit během polních prací) či  
u cest, po kterých procházela procesí. 
Časem však i do této oblasti dorazila  
komerce a móda, místy je to vidět na  
funeráliích honosného provedení. 
 

Zamýšlíme-li se tedy v adventních 
týdnech nad nejrůznější symbolikou, není 
od věci si uvědomit, že i za takovými pro-
stými věcmi jako je kříž, je mnoho lidské 
práce, schopností a umu. Problematika li-
tinových či železných křížů z technického 
hlediska je velmi zajímavá i pro ateisty. 
Zatím se tomuto oboru věnuje nemnoho 
odborníků.  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Uchovat litinové památky na umění 
předešlých generací – i to je jeden  
z cílů, na který Horní Králováci myslí při 
restaurování artefaktů. 

Výše uvedená problematika je velmi 
široká. Informace v tomto článku jsou jen 
nepatrným zlomkem znalostí, omezeným 
rozsahem textu. 

Zpracoval: 
Ivan Vokáč, říjen 2022

  Litinové kříže
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